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(əvvəli 1-ci səhifədə)

COP29-un Yüksək Səviyyəli Çempi-
onu Nigar Arpadarai çıxışında iqlim böh-
ranının artıq uzaq bir təhdid olmadığını 
vurğulayıb. O deyib ki, bu böhran nəfəs al-
dığımız havadan, içdiyimiz sudan, yemək-
dən, inşa etdiyimiz evlərə qədər hamımıza 
təsir edir: “Tezliklə iqlim icmasını Bakı-
da COP29-da bir araya toplayacağıq. Bu 
tədbirə baxışımız açıqdır — məqsədimiz 
ambisiyaları artırmaq və iqlim böhranını 
aşmaq üçün konkret addımlar atmaqdır”. 
Bunu isə təkbaşına həyata keçirmək müm-
kün olmadğını vurğulayan Nigar Arpada-
rai bu məsələdə biznes və vətəndaş cəmiy-
yətindən tutmuş şəhərlərə və akademik 
institutlara qədər bütün maraqlı tərəflərdən 
innovasiya, bilik və öhdəlik lazım olduğu-
nu diqqətə çatdırıb. Onun sözlərinə görə, 
Bakı iqlim həftəsi fəaliyyətə çağırışdır, 
dialoqun real strategiyalara çevrildiyi və 
strategiyaların uzunmüddətli dəyişikliyə 
səbəb olduğu bir məkandır. 

Energetika naziri Pərviz Şahbazov 
çıxışında qeyd edib ki, Azərbaycan “yaşıl” 
enerji keçidinin məqsədyönlü islahatlarla 
müşayiət olunan milli, regional və qlo-
bal müstəvidə reallaşdırır. Onun sözlərinə 
görə, ölkəmiz ümumi enerji istehsalın-
da bərpaolunan enerjinin payını 2027-ci 
ildə 33 faizə yüksəldən şəbəkənin güc-
ləndirilməsini, “yaşıl” enerji zonalarının 
yaradılmasını, neft-qaz əməliyyatlarının 
dekorbanizasiyanı, enerji səmərəliliyi və 
elektromobilliyi əhatə edən birinci mər-
hələsini artıq reallaşdırmaq üzrədir. 

Azərbaycanda həyata keçirilən “yaşıl” 
enerji layihələrindən bəhs edən nazir xarici 
sərmayə əsaslı 230 meqavatlıq ilk günəş 
elektrik stansiyanın istifadəyə verilməsi ilə 
bu ilin 9 ayında ölkəmizdə günəş elektrik 
enerjisi istehsalının 9 dəfədən çox artdığı-
nı deyib:  “Bu ilin sonunadək imzalanmış 
sənədlərə uyğun olaraq ümumi gücü 340 
meqavat olan 2 günəş elektrik stansiya-
nın tikintisi layihəsi üzrə tədbirlərin da-
vam etməsi, 100 meqavat gücündə olan 
stansiya üzrə isə ilk hərracın nəticələrin 
elan edilməsi nəzərdə tutulur. İki qiqavata 
yaxın 8 günəş, külək, həmçinin azad edil-
miş ərazilərdə 270 meqavat gücündə 32 
kiçik elektrik su stansiyaları imkan verir 
ki, emissiyaları illik 2,9 milyon tona qədər 
azalda bilək”

İqtisadiyyat naziri Mikayıl Cabbarov 
çıxış edərək bildirib ki, hazırda  Azərbay-
can dünyanın prioritet hesab etdiyi “yaşıl” 
keçidin əsas iştirakçılarından biridir. Onun 
sözlərinə görə, ölkəmizin iqlim dəyişikliyi 
sahəsindəki hədəflərinin qlobal problem-
lərlə uyğunlaşdırılması dəyərli təcrübə 
qazandırıb: “İri enerji şirkətləri ilə həyata 
keçirdiyimiz “yaşıl” layihələr ölkəmizin 
təmiz enerji dövlətinə çevrilməsinə və 
ekoloji dayanıqlılığı dəstəkləyən investi-
siyaların təşviqinə yönəlib. Bu istiqamətdə 
müəyyən öhdəliklər götürmüşük. 2022-
2026-cı illər üzrə sosial-iqtisadi inkişaf 
strategiyasında elektrik enerjisi istehsalın-
da bərpaolunan enerji mənbələrinin payı-
nın artırılması və tullantıların təkrar emalı 
proseslərinin genişləndirilməsi məqsədi 
müəyyən edilib”. 

Azərbaycanın enerji keçidi prosesin-
də mühüm təşəbbüslərə malik olduğunu 
vurğulayan nazir deyib ki, COP29-un fəa-
liyyət gündəliyində yer alan 14 əsas təşəb-
büsdən biri İqlim Maliyyəsi üzrə Fəaliyyət 
Fondunun yaradılmasıdır. M. Cabbarovun 
sözlərinə görə, bu, iqlim maliyyəsində 
mövcud olan boşluqların aradan qaldırıl-
masında mühüm rol oynaya bilər: “Fondun 
əsas məqsədi inkişaf etməkdə olan ölkələr-
də, eləcə də kiçik ada dövlətlərində iqlim 
fəaliyyətinə investisiya yatırmaqla yanaşı, 
qalıq yanacaq ehtiyatlarına malik ölkələrin 
və bu sektorda fəaliyyət göstərən müəs-
sisələrin yaşıl keçidə olan töhfələrini artır-
maqdır. Fondun fəaliyyətə başlaması üçün 
ilkin olaraq 1 milyard ABŞ dolları məb-
ləğində kapital toplanması və ən azı 10 do-
nor ölkənin ona qoşulması planlaşdırılır ki, 
fikrimizcə, COP29 çərçivəsində bu məsələ 
əsas müzakirə mövzularından biri olacaq”. 

Rəsmi açılış mərasimindən sonra Bakı 
İqlim Fəaliyyəti Həftəsi müxtəlif sahələrə 
həsr olunan panellərlə davam edib. Panel 
iclaslarında xarici işlər nazirinin müavi-
ni, COP29-un baş danışıqçısı Yalçın Rə-
fiyev, BMT-nin Azərbaycandakı rezident 
əlaqələndiricisi Vladanka Andreeva, iq-
tisadiyyat nazirinin birinci müavini El-
nur Əliyev, energetika nazirinin müavini, 
COP29 Azərbaycan üzrə baş icraçı direk-
tor Elnur Soltanov, ekologiya və təbii sər-
vətlər nazirinin müavini Umayra Tağıyeva, 
Azərbaycan Respublikası Dövlət Şəhərsal-
ma və Arxitektura Komitəsinin sədri Anar 
Quliyev və başqaları iqlim fəaliyyəti ilə 
bağlı müxtəlif mövzularda çıxış ediblər.

Xəzərin problemləri də 
qloballaşır

Ekologiya və təbii sərvətlər nazirinin müavini 
Vüqar Kərimov “Ümumdünya Dəniz Günü” ilə 
əlaqədar Abşeron Milli Parkında keçirilən festivalda 
jurnalistlərə açıqlamasında Bakıda keçiriləcək 
COP29-da  Xəzər probleminin də müzakirə ediləcəyini 
bildirib.

Onun sözlərinə 
görə, Xəzər dənizinin 
son 20 ildə səviyyəsi 
2,5 metr azalıb. Bu-
nunla bağlı müxtəlif 
platformalarda müza-
kirələr aparılır və  bu 
məsələdə Azərbayca-
nın fəallığı daha çox 
diqqət çəkir. Çünki 
respublikamız da bu 
problemdən əziyyət 
çəkir. 

Son 10 ildə dünya okeanının səviyyəsi artsa da, ölkəmizdə, ək-
sinə, iqlim dəyişmələrinin təsirləri su ehtiyatlarının, düşən yağıntının 
miqdarının, respublikamıza transfer olunan su ehtiyatlarının azalma-
sı ilə müşahidə edilir. 

Ümumiyyətlə, Azərbaycanın su ehtiyatları son 30 ildə 15 faiz-
dən çox azalıb.   Proqnozlar da narahatedicidir. 2050-ci ilə qədər ən 
optimist rəqəmlərə görə, su ehtiyatlarımız daha 15-20 faiz azalacaq.

Nazir müavini bildirib ki, noyabrda Bakının evsahibliyi edəcəyi 
COP29-da əsas mövzulardan biri Xəzərin probleminə həsr olunacaq. 
Müxtəlif təkliflər səsləndiriləcək ki, Xəzərin problemlərinin həlli 
üçün hansı addımlar atılmalıdır. Həmçinin azalma əgər qaçılmazdır-
sa, hansı tədbirlərlə adaptasiya işləri görüləcəyi müzakirə olunacaq.

Bankların “yaşıl” Fondu – 
125 milyard dollar

Avropa Yenidənqurma və İnkişaf Bankının  
hesabatına əsasən,  2023-cü ildə dünyada fəaliyyət 
göstərən inkişaf bankları iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizəyə 125 milyard ABŞ dolları vəsait ayırıb 
ki, bu da rekord məbləğdir. 

Məlumata əsasən, həmin məbləğin 74,7 milyard ABŞ dolları 
aşağı və orta gəlirli ölkələrə yönəldilib, 46,9 milyard ABŞ dol-
ları investisiya məqsədləri üçün kredit şəklində ayrılıb. 2022-ci 
ildə isə qlobal iqlim maliyyəsi 111,2 milyard ABŞ dolları təşkil 
edib ki, bunun da 60,9 milyard ABŞ dolları aşağı və orta gəlirli 
dövlətlərin payına düşüb.

Hesabata Afrika və Asiya və İslam inkişaf bankları, Asiya 
İnfrastruktur İnvestisiya Bankı, Avropa Şurasının İnkişaf Bankı,   
Avropa İnvestisiya Bankı (AIB),  Yeni İnkişaf Bankı və Dünya 
Bankı Qrupu daxil edilib.

Qarabağ təmiz enerji 
zonasına çevriləcək 

Ölkəmizin işğaldan azad edilmiş ərazilərinin alternativ və 
bərpaolunan enerji mənbələri ilə zənginliyi Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının tribunasından da səsləndirilib. Bu barədə Azərbaycanın 
xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov BMT Baş Assambleyasının 16-
cı plenar iclasında çıxışı zamanı məlumat verib. Nazir qeyd edib ki, 
Qarabağ və Şərqi Zəngəzur 2050-ci ilə qədər sıfır emissiya zonasına 
çevriləcək.

Təmiz ətraf mühit və “yaşıl” iqtisadi 
artımın yeni milli inkişaf strategiyamızın 
beş prioritet sahəsindən birinə çevrildiyini 
vurğulayan C. Bayramovun sözlərinə görə, 
ölkəmiz buna müvafiq olaraq istixana qazı 
emissiyalarını daha da azaltmağın yolları-
nı araşdırır və 1,5 dərəcə Selsi ilə uyğun 

gələn milli prioritetlər yaratmağa çalışır. 
Nazir Azərbaycanın bu məqsədə çatmaq 
üçün bir neçə ay əvvəl 2030-cu il üçün 
“Qlobal Metan Vədi”nə qoşulduğunu da 
diqqətə çatdırıb. 

“Biz həmçinin 2050-ci ilə kimi Qara-
bağda və Şərqi Zəngəzurda “yaşıl” enerji 
zonaları yaradacaq və karbon neytrallığı-
na nail olacağıq. Azərbaycan qlobal enerji 
təhlükəsizliyinin təmin edilməsində, da-
vamlı inkişafa töhfə verməkdə, yoxsullu-
ğun aradan qaldırılmasında və regionda və 
onun hüdudlarından kənarda milyonlarla 
insanın təmiz enerjiyə keçidinə kömək et-
məkdə mühüm rol oynamağa davam edə-
cək”, – deyə nazir əlavə edib.

Xarici işlər naziri onu da deyib ki, 
2030-cu ilə qədər Azərbaycanda bərpa-
olunan enerji mənbələrinin ümumi quraş-
dırılmış elektrik gücünün 30 faizini təşkil 
edəcəyi gözlənilir. O, bu yüksək məqsədin, 
ilk növbədə, enerji səmərəliliyini artırmaq 
və şəhər mühitində, nəqliyyat sistemində, 
eləcə də sənayedə innovativ həllər təqdim 
etmək üçün qoyulduğunu vurğulayıb. 

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Çünki bəzi Qərb dövlətlərində Azər-
baycanın strateji mövqeyi, enerji resursları 
və regional siyasətdəki roluna qısqanc  ya-
naşma müşahidə edilir. Elə buna görə də 
həmin kampaniyalar geosiyasi mübarizə-
nin bir hissəsinə çevrilir. Digər tərəfdən,  
Qərbin müəyyən dairələrində insan haq-
ları və demokratik prinsiplərin qorunması 
məsələlərində Azərbaycana qarşı qərəzli, 

ədalətsiz  yanaşma sərgilənir. Bu, ölkə-
mizin imicini zədələmək və beynəlxalq 
aləmdə müsbət təsirini azaltmaq məqsədi 
güdür.

Məlumdur ki, COP29-da əsas məsələ 
iqlim dəyişikliyi ilə bağlıdır. Azərbaycanın 
rolu və öhdəlikləri ətraf mühit siyasəti ilə 
bağlı müzakirələrin mərkəzindədir. Bəzi 
dairələrdə respublikamızın  bu müza-
kirələrdəki iştirakını zəiflətmək üçün qara 
piar kampaniyalarına üstünlük verilir.  Bu 
cür şəraitdə respublikamızın öz siyasi və 
iqtisadi maraqlarını qorumaq üçün strateji 
cavablar hazırlaması mühüm önəm daşıyır.  

G.Axundovanın sözlərinə görə, 2020-
ci ilədək müəyyənləşdirilmiş 100 milyard 
ABŞ dolları iqlim dəyişikliyinin qarşısını 
almaq üçün nəzərdə tutulmuş bir məqsəd 
olsa da, bu məbləğin yetərli olub-olmama-
sı mübahisəlidir. Bu məsələyə isə bir neçə 
aspektdən yanaşmaq zəruridir. Belə ki, 100 
milyard ABŞ dolları  iqlim dəyişikliyinin 
təsirlərini azaltmaq, dayanıqlı inkişafı tə-
min etmək və enerji keçidini dəstəkləmək 
üçün lazımi maliyyə ehtiyaclarının yalnız 
bir hissəsini əhatə edə bilər. Beynəlxalq 

təşkilatların və ekspertlərin hesabatlarında 
isə həmin məbləğin əhəmiyyətli dərəcədə 
artırılması vurğulanır. 

İnkişaf etmiş ölkələr iqlim dəyişikliyi 
ilə mübarizədə maliyyə dəstəyi verməyə 
maraqlı ola bilərlər, çünki bu, onların 
beynəlxalq imicini yaxşılaşdırır və iqlim 
probleminin qlobal təsirlərinin azalması-
na kömək edir. Lakin iqtisadi resursların 
bölgüsü, siyasi və iqtisadi prioritetlər baxı-
mından hər bir ölkə üçün fərqli yanaşmalar 

ortaya çıxa bilər. Qərb ölkələrinin iqlim 
maliyyəsi ilə bağlı öhdəliklərini yerinə 
yetirib-yetirməyəcəyi siyasi iradəyə, iqti-
sadi vəziyyətə və qlobal iqlim dəyişikliyi  
ilə mübarizə kontekstində yaranan yeni 
şərtlərə, həm də yerli və beynəlxalq si-
yasətçilərin və cəmiyyətlərin təzyiqlərinə 
bağlıdır.

G.Axundova əlavə edib ki, 100 mil-
yard ABŞ dollarının ayrılması, Qlobal İq-
lim Maliyyəsi kimi platformalar vasitəsilə 
həyata keçirilməlidir: “Bu platformaların 
səmərəliliyi ölkələrin öhdəliklərini ye-
rinə yetirməkdə nə dərəcədə fəal olmaları 
ilə  bağlıdır. Bunları nəzərə alsaq, nəticə 
etibarilə, 100 milyard ABŞ dolları iqlim 
dəyişikliyinin qarşısını almaq üçün ki-
fayət etməyə bilər, lakin bu, əhəmiyyətli 
bir başlanğıcdır. İnkişaf etmiş ölkələrin bu 
məbləği artırmaqda maraqlı olması  iqlim 
ədalətinin təmin edilməsi və qlobal əmək-
daşlığın gücləndirilməsi üçün vacibdir. 
Qərbin öhdəliklərini yerinə yetirib-yetir-
məyəcəyini isə gələcək müzakirələr və si-
yasi iradə göstərəcək”.

Beynəlxalq ekoloji savaş 
ölkələrarası mübarizə deyil
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